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Mette Frederiksen: ”Derfor er jeg ikke længere rød, før jeg er grøn”. 
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Mette Frederiksen er statsminister og formand for Socialdemokratiet.  
 
Jeg sagde for et par år siden, at jeg er rød, før jeg er grøn. Det passede dengang. Men det gør det 
ikke længere. Jeg er klar til at lægge forbeholdet væk. Det grønne er ikke længere sekundært. Lad 
mig forklare.  
Da regeringen tiltrådte, var det på et meget klart grønt mandat. Folketingsvalget i 2019 var det 
første rigtige klimavalg i Danmark. Et vigtigt symbol for det nye grønne flertal blev målsætningen 
om at reducere CO2-udleningen med 70 procent i 2030 sammenlignet med 1990. Det høje måltal 
var dengang ikke Socialdemokratiets opfindelse. Æren tilfalder SF, Enhedslisten og Radikale 
Venstre. 
Jeg var reelt bekymret dengang i 2019. Kunne vi skabe så store forandringer uden at skabe 
tilsvarende andre store problemer? Ville vi kunne sætte gang i den grønne omstilling uden 
galoperende ulighed? Stor stigning i arbejdsløsheden. Eller endnu værre. Ville klima blive den nye 
splittelse mellem de mennesker, der føler sig kørt ud på et sidespor af dem (og os), der bestemmer? 
Det var derfor, jeg sagde rød før grøn. Ikke fordi jeg ikke hele tiden har været optaget af klima, 
biodiversitet og naturens krise. Det har jeg egentlig været hele mit liv. Jeg ville bare ikke ofre 
sammenhængskraften på vejen. Jeg var oprigtigt bange for splittelse og polarisering. For uligheden. 
Men. Nu er der gået mere end 2 år. Vi har lavet et utal af aftaler. Samtidig med de i alt mere end 50 
grønne aftaler er det lykkedes at styrke det sociale sikkerhedsnet. Vi har investeret i udbygning af 
velfærdssamfundet. Og samtidig skabt rum til nye grønne investeringer. 
De seneste måneder har mange danskere oplevet, at deres varme- og elregninger har taget et 
ordentligt hop opad. En ny global energikrise har fået priserne til at tordne i vejret. Det er en 
udvikling, som regeringen ser på med stor alvor. Og derfor har vi netop indgået en aftale om at give 
en ekstra økonomisk håndsrækning til de husstande, som er hårdest ramt af de forhøjede 
varmepriser. Energikrisen sætter samtidig to streger under det, som vi allerede vidste: at den fossile 
energi ikke er fremtiden. Og hvor bydende nødvendigt det er, at vi i Danmark og i Europa gør os fri 
fra afhængigheden af olie og gas. 
Sammenhængskraften har bedre forudsætninger i dag, end da regeringen tiltrådte, og for både 
selvstændige og danske lønmodtagere ser fremtiden lige nu meget lys ud. Så vi har gjort det, som 
jeg ikke var sikker på ville være muligt. Kombineret høje danske klimaambitioner med den rette 
sociale balance. Det er lykkedes hurtigere og mere solidt, end jeg havde turdet håbe på. Derfor 
findes mit eget forbehold ikke længere. Hvor der tidligere har været et men, så sletter vi det 
fremadrettet. 
 


